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Měsíční glosování
� Už jste vyplnili přihlášku moto-

ristické soutěže Řidič Vysočiny? Jest-
li ne, tak to honem udělejte. Poje-
de se v sobotu 27. dubna a vězte, že 
letošní 26. ročník bude výjimečný! 
Více na str. 2.

� I kdyby se jihlavské Dukle 
v tomto ročníku už víc nepoved-
lo, tak vyřadit Porubu, první celek 
základní části, byl úžasný majstrštyk.  
Blahopřejeme! A když k tomu přidá-
te rekord útočníka T. Harkabuse, tak 
mají do další sezony vystaráno. 

� Všude možně se po celý březen 
kácely stromy a spousta lidí na soci-
álních sítích řešila PROČ? A přitom 
by stačilo napsat jeden e-mail nebo 
zavolat na město a hned by to zjisti-
li. Mimochodem, termín možného 
kácení byl v době vegetačního klidu 
do 31. března. 

� Taky jste nevěděli, že se jeřáby 
(ty železní, ne ptáci) na staveništi 
Horácké multifunkční arény v době 
volna točí po větru? 

� Experiment s chováním řidi-
čů realizuje jihlavská radnice. Pro 
motoristy jedoucí ze Znojemské uli-
ce zprůjezdnila jednu stranu náměs-
tí - tu frekventovanější podél Zlaté 
hvězdy, Třech knížat až k poště. Rad-
nice věří, že „zkracovačku“ budou 
využívat jen podnikatelé zde pracují-
cí a lidé zde bydlící. 

� Na Dolině vznikne psí hřiště. 
Bude neoplocené, což někteří pejs-
kaři kritizují. Podle jiných se však na  
hřiště mají pouštět psi, kteří poslou-
chají. Co si myslíte vy?  

� V Jihlavských listech se objevila 
pořádná chyba. Ve článku na první 
straně bylo v jednom z březnových 
vydání napsáno, že město za stávající 
parkovací systém zaplatilo 110 mili-
onů. Správně mělo být necelých 10 
milionů. Noviny se za desetinásob-
nou chybu několikrát omluvily. 

 -pk-

Podrobnosti o novinkách  
v systému parkování na str. 4 

Harkabus ozdobil play off rekordem

Útočník Dukly se v play o� 
rozstřílel. 

Michal Boček �

Dávno měli být na dovolené… 
Jenomže hokejisté Jihlavy se rozhod-
li rozčeřit vody play o� Chance ligy. 

V předkole postoupili přes 
pražskou Slavii, ve čtvrt�nále šoko-
vali vyřazením suverénní Poruby a 
nyní bojují v semi�nále se Vsetínem 
(prohrávali 1:3 na zápasy). Hlavním 
strůjcem úspěšného tažení Dukly je 
útočník Tomáš Harkabus.

Křídelník druhé jihlavské formace 
chytil ve vyřazovacích bojích neuvě-
řitelnou střeleckou slinu. 

Dokonce takovou, že překonal 
rekord ústeckého Jaroslava Roubí-
ka z roku 2016, čítající 12 gólů. Har-
kabus jich má na kontě 13. Většiny 
dosáhl v početních výhodách. Kte-
ré paradoxně v základní části Dukle 
nefungovaly.

„Kluci mi střelecké pozice parádně 
připravují. Od té doby, co je Tomáš 
Havránek v pozici falešného obrán-
ce, mají naše přesilovky jinou úroveň. 
´Havran´ má skvělé vidění, umí pře-
hrát soupeře a to je mnohdy rozhodu-
jící,“ řekl Tomáš Harkabus.

TOMÁŠ HAR�BUS je v play o� postrachem soupeřových brankářů.  Foto: Michal Boček
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Účastníci soutěže budou 
mít možnost prohlédnout 
si jinak veřejnosti uzavřený 
výcvikový areál policie na 
Pouštích. 

Veronika Dawidowicz ז

Po roce je tu opět další ročník 
soutěže Řidič Vysočiny, kde si 
účastníci mohou prověřit své 
řidičské dovednosti. Již po šest-
advacáté ji pořádají Jihlavské lis-
ty a „policejní škola“. Na startu se 
v sobotu 27. dubna sejdou řidiči 
osobních automobilů, ale také 
motorkáři.

Letošním, asi největším láka-
dlem, je skutečnost, že start i cíl 
soutěže bude v nově vybudova-
ném výcvikovém středisku v areá-
lu Pouště (mezi Stonařovem a Tře-
ští). 

Výcvikové prostory policejního 
vzdělávacího zařízení Jihlava pro-
šly náročnou modernizací a teprve 
nedávno byl areál znovu otevřen.

Primárním uživatelem výcvi-
kového centra budou policis-
té všech organizačních složek 
Policie ČR, včetně posluchačů 
Základní odborné přípravy, kteří 
se již dlouhodobě připravují také 
ve vzdělávacím zařízení v Jihlavě.

„Účast v soutěži nabídne všem 
soutěžícím a jejich doprovodu jedi-
nečnou možnost nahlédnout do 
nových výcvikových areálů, kte-
ré budou až na některé výjimky 
veřejnosti nepřístupné,“ potvrzu-
je Martin Souček, ředitel Útvaru 
policejního vzdělávání a služební 
přípravy Jihlava.

Přestože se v 26. ročníku jedou 
pouze dvě kategorie - osobní 

automobil a motocykl, je tu 
jedna malá novinka. Tou je roz-
dělení kategorie automobilů na 
Řidič a Řidič začátečník.

„Touto novinkou bychom chtěli 
zacílit do skupiny mladých začí-
najících řidičů ve věkovém rozmezí 
17 až 20 let a nabídnout jim mož-
nost vyzkoušet si soutěžní disci-
plíny z oblasti bezpečnosti provo-
zu na pozemních komunikacích, 
zdravovědy, techniky jízdy či ovlá-
dání vozidla,“ říká.

Soutěže v této kategorii se 
mohou účastnit mladí řidiči v 
doprovodu mentora nebo řidiči 
ve věkovém rozmezí 18 - 20 let. 

„Smyslem vyhlášení této katego-
rie není dokazovat řidičům začá-
tečníkům, že něco neumí, a pomě-
řovat je se staršími řidiči, ale právě 
naopak,“ vysvětluje Souček.

Velkým bonusem pro všechny 
účastníky bude možnost vyzkou-
šet si rychlostní slalom a manév-
rování s vozidlem na uzavřených 
plochách.

Jako každý rok, tak i letos se 
soutěžící mohou v cílovém pro-
storu těšit na ukázky techniky a 
práce Policie ČR a jejích partne-
rů. 

„Pro vítězné posádky, případně 
pro několik málo odvážlivců, máme 
připravenou třešničku na dortu 
v podobě možnosti okusit jízdu 
na překážkách nového terénního 
polygonu pod odborným dohledem 
našeho vyškoleného instruktora,“ 
řekl závěrem Souček.

Pokud jste se ještě do sou-
těže nepřihlásili, neváhejte a 
zaregistrujte se na stránkách 
ridicvysociny.cz, letos je oprav-
du na co se těšit.

Řidič Vysočiny bude 昀椀nišovat tam, 
kde trénují složky Policie ČR

VÝCVIKOVÝ areál Policie ČR na Pouštích, který se nachází mezi Stonařovem a Tře-
ští, je běžně veřejnosti uzavřen. Soutěžícím a jejich doprovodu se tak naskýtá jedineč-
ná možnost celý prostor si prohlédnout. Tradiční závodníci, kteří jeli Řidiče Vysočiny i 
v minulých letech, areál již znají, neboť byl cílem v několika ročnících, stejně jako tomu 
bude letos. Zcela poprvé jej ale budou moci spatřit po rozsáhlé modernizaci, díky které se 
stal jedním z nejmodernějších v celé republice. Pro výcvik policejních zásahů je zde terén-
ní dráha, malé městečko, výšková budova nebo třeba nádraží.  Foto: archiv PČR
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V období na 1. stupni potře-
bují děti vnímat pocit bezpečí 
a ujištění, že se na nás učitele 
mohou kdykoliv obrátit, říká 
učitelka ze ZŠ Otokara Březiny 
Hana Bártů.

Veronika Dawidowicz ז

Proč jste se rozhodla stát učitel-
kou? Táhlo vás to vždy k této pro-
fesi, nebo jste například studovala 
nějaký jiný obor/školu?

Jak se učit s radostí?
 Přestože se učitelskému povolání ז

věnuji téměř 30 let, stále mě učení baví 

a naplňuje.

    I děti potřebují zažít úspěch. Kaž-

dé mě nutí přemýšlet, jakou cestu pro 

něj zvolit. Proto jim ráda k úspěchu a 

pochvale pomáhám. Učitelství vždy 

bylo, je a bude náročným povoláním. 

Děti dovedou nás dospělé vyčerpat, ale 

dokáží nás také nesmírně inspirovat a 

dobít. Vidět spokojený úsměv na dět-

ských tvářích je pro mě tou největší uči-

telskou odměnou.

HANA Bártů se dětem snaží učení zpříjemňovat interaktivní výukou nebo různý-
mi projekty. Jeden týden měly například téma piráti.

 Foto: Veronika Dawidowicz

Snažím se mít u dětí respekt, 
ale na druhou stranu jim být oporou

Dnes před tabulí…

Hana BÁRTŮ

Učitelkou jsem chtěla být už 
odmalička. Na základní škole jsem v 
první a druhé třídě měla paní učitel-
ku, která mě svým přístupem velice 
ovlivnila. Ráda jsem jí koukala pod 
ruku při opravách sešitů, líbilo se mi 
psát křídou na tabuli. 

Letní prázdniny jsem pravidelně 
trávila na dětských táborech. Nejpr-
ve jako dítě, pak jako praktikantka a 
nakonec i jako oddílová vedoucí. O 
své pedagogické budoucnosti jsem 

proto měla jasno od útlého věku a 
nikdy jsem o ní nepochybovala.

Proč jste se rozhodla učit na 1. 
stupni?

Rodiče mě od dětství vedli ke 
sportu, hudbě, s dědečkem jsem trá-
vila čas u malířského plátna, ráda 
jsem cestovala, vzdělávala se a získá-
vala nové poznatky. 

Volný čas jsem trávila převážně v 
kolektivu. Měla jsem velkou touhu 
uplatnit všechny tyto aktivity, vědo-
mosti a znalosti ve studiu učitelství 
1. stupně a potom i v budoucím 
životě.

Co vás na vaší práci nejvíce baví?
Učitelství na 1. stupni je velmi vše-

stranný obor. Nabízí mi prostor pro 
kreativitu, rozmanitost, pestrost, 
díky němu se musím zajímat se o 
mnoho oblastí lidské činnosti. 

Děti vyžadují neustálou pozor-
nost, učitelovu aktivitu, �exibilitu, 
jsou zvídavé, mají potřebu se svěřo-
vat, hledat řešení..

 (Pokračování na str. 5)
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Od Velikonoc platí v Jihlavě několik 
parkovacích novinek včetně nedělního a 
svátečního celodenního parkování zdarma 
v oranžovém a �alovém režimu a prvních 
dvou hodin parkování zdarma ve �alovém 
režimu. 

Neděle a svátky zdarma
Na parkovištích v oranžovém a fialovém 

režimu, tedy například na Masarykově náměs-
tí, kolem kina Dukla, na třídě Legionářů nebo u 
městského nádraží, je od Velikonoc nově možné 
v neděli a o svátcích parkovat zdarma. „Během 
nedělí zaznamenáváme na těchto parkovištích 
obsazenost kolem 25 %. Tři čtvrtiny míst jsou 
tak volná a my je nově nabízíme návštěvníkům k 
bezplatnému parkování. Jiná situace je v modrém 
režimu. Ten je i v neděli naplněn na nejméně 80 
% a volné parkování v něm není možné, abychom 
kapacity udrželi pro místní,“ uvedl k první změ-
ně primátor města Petr Ryška.  

První dvě hodiny zdarma
Návštěvníci úřadů, kulturních institucí a spor-

tovišť nově získali také dvě hodiny parkování 
zdarma ve fialovém režimu. Fialový režim je v 
místech, kde je víc parkovacích míst než potře-
bují místní obyvatelé a podnikatelé. V současné 
době například za domem kultury (oblast 03) 
nebo u hokejbalového hřiště v ulici Karolíny 
Světlé (oblast 04). „Volné kapacity tady nabíd-
neme návštěvníkům, kteří sem jedou na nákup, za 
kulturou, na úřad nebo za sportem,“ uvedl primá-
tor. 

Pro čerpání dvou hodin zdarma bude nut-
né standardně získat oprávnění v parkovacím 
automatu nebo v aplikaci EasyPark. Ty nechají 
jedno auto parkovat zdarma na dvě hodiny vž-
dy jednou za 24 hodin – a to v každé oblasti, ve 
které fialový režim je. 

Teoreticky tak bude možné bezplatně dopo-
ledne zaparkovat na dvě hodiny u domu kultu-
ry a večer jet stejným autem na dvě hodiny na 
trénink k autobusovému nádraží. Fialové zó-
ny budou na jaře postupně přibývat i v nových 
oblastech.

Nové oblasti 
Systém parkování se letos na jaře rozšíří do 

nových oblastí 51 Fibichova, 53 Ke Skalce, 54 
U Hřbitova a 55 Zborovská. Na podzim je pak 
výhled dalšího rozšiřování do oblastí kolem 
nemocnice. Všichni řidiči by tam tak už brzy 
měli snadněji najít na ulici volné parkovací mís-
to.

V nových oblastech navíc budou některé dosud 
nezpevněné plochy upraveny na parkoviště. Zvýší 
se tak počet stání, komfort řidičů i úroveň veřejné-
ho prostoru. V ulicích s novými i stávajícími par-
kovacími zónami budou postupně přibývat i nové 

parkovací automaty.  Docházkové vzdálenosti k 
nim budou do 200 metrů. 

Průjezd Masarykovým 
náměstím

Dopravní změnou, po které volali především 
podnikatelé z centra města, je zprůjezdnění 
Masarykova náměstí. To je od pátku 29. března 
nově umožněno jednosměrkou vedoucí kolem 
zásobovacích ramp OD Prior. Auta z dolní části 
Masarykova náměstí mohou projet západní stra-
nou náměstí kolem lékárny, restaurace Tři kníža-
ta a kolem drogerie Teta na horní náměstí a opus-
tit ho kolem pošty Křížovou ulicí.  

Také výjezd dopravní obsluhy z pěší zóny je 
snadnější. Město obousměrně zprůjezdnilo část 
ulice Benešova kolem parku Gustava Mahe-
ra (mezi ulicemi Věžní a Dvořákova). Řidiči 
vyjíždějící z pěší zóny tak už nemusí zpátky přes 
Palackého ulici, ale budou moci vyjet z Matky 
Boží přes Věžní a Benešovu přímo do křižovatky 
u Zverimexu. 

Pozor, do pěší zóny smí jen dopravní obsluha, 
nesmí se tudy jen projíždět. Kontrolují to stráž-
níci.

Jak a kdy v Jihlavě snadno zaparkovat a kdy je to zadarmo?
Tipy pro správné parkování: 
Jak snadno zaparkujete v Jihlavě jako 

návštěvník nebo turista? 

1. Všichni můžete bez obav zaparkovat za  ז
modrou čárou na vozovce. 

2. Pro správnou platbu parkovného je  ז
důležité znát oblast a režim, kde parkujete, a 

správně zadat registrační značku auta.

3. Parkovné můžete zaplatit v parkovacím  ז
automatu nebo v mobilní aplikaci Easypark. 

Lístek z automatu není nutné nechávat v 

autě.

Nejvýhodnější pro delší stání je fialový  ז
střednědobý režim. Zde se platí maximálně 

padesátikoruna za 13 hodin parkování. 

Podrobnosti najdete ז  jihlava.cz/parkovani

Delší parkování 
pro rezidenty a abonenty

Od Velikonoc se rezidentům a abonentům také 
rozšířila možnost parkovat v oranžovém režimu, a to 
o dvě hodiny denně – nově zde mohou stát od pon-
dělí do pátku až do 8.00 a odpoledne už od 16.00. 

„V jihozápadní části centra bývají v noci naplněny 
kapacity modrého režimu přes 90 %. Z dat víme, že 
naprostá většina z těchto aut je místních. Rezidenti, 
kteří přijíždějí z práce, tak mohou své auto nechat na 
Masarykově náměstí dřív, už od 16:00 a odjet s ním 
zase do práce o hodinu později, až do 8:00,“ uvedl 
primátor.  Podobná situace je podle jeho slov v 
okolí často přeplněné Husovy ulice, jejímž obyva-
telům se nabízí volnější parkoviště o 150 m dál v 
ulici Jana Masaryka.

Výhody zdravotně postiženým
Osoby s průkazem ZTP/P si mohou vyřídit 

roční oprávnění a parkovat s ním na všech par-
kovištích v systému. Osoby ZTP s parkovacím 
průkazem nově budou moci zaparkovat až na dvě 
hodiny zdarma u významných cílů, například u 
hlavní pošty nebo u �nančního úřadu. „Tuto změ-
nu jsme připravili po konzultacích s Národní radou 
osob se zdravotním postižením,“ uvedl k další novin-
ce radní města David Beke. Za okno parkujících 
aut není třeba dávat kotouč, dobu parkování bude 
monitorovat městská policie.

Kde je �alový nebo oranžový režim? A kde 
nejbližší parkomat? 

Všechny informace jsou pohromadě v jedné 
mapě na jihlava.cz/mapaparkovani 

Fialový režim se dvěma hodinami parkování zdarma 
se bude rozšiřovat i do nově stanovovaných oblastí.

POMOC!  

ODPADKY!
V�UDE 

ODPADKY!

Společný cíl čistší Jihlava 
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(Dokončení ze str. 3 )
Snažím se mít u dětí respekt a auto-

ritu, ale na druhou stranu jim být 
oporou a kamarádkou. 

Stává se mi častokrát, že mě děti v 
hodině osloví: „Mami?“ To se pak 
společně zasmějeme. 

Především je nutné říct, že se v 
kolektivu dětí cítím mladší. A to je 
také zaručeně výhoda.

Je něco, co jste vy jako dítě ve 
škole zažila a snažíte se toho sama 
vyvarovat?

Stereotypní učení. V dnešní době 
moderních technologií mám mož-
nosti procvičovat a obohacovat zna-
lostí dětí pestrými interaktivními 
cvičeními a zlepšovat jejich doved-
nosti. Baví mě propojovat je v tema-
tické výuce, v projektech nebo for-
mou her. 

Ne nadarmo se říká, že děti jsou 
jako houba, nasávají a dokáží vstře-
bávat obrovské množství informací a 
vjemů. Je spoustu možností, jak děti 
posouvat zábavnější formou učení.

Co se vám na základní škole jako 
dítěti líbilo nejvíce? Jaký byl váš 
oblíbený předmět?

Měla jsem bezva partu spolužáků, s 
mnohými se scházíme dodnes. Bavi-
ly mě hodiny tělocviku. 

Učitelé nám dali základy mnoha 
sportů, které jsem při studiu vysoké 
školy patřičně využila. Ráda se i nyní 
přidávám do týmu dětí a hraji s nimi 
například vybíjenou.

Měla jste předmět, který oblíbe-
ný nebyl?

Neměla jsem vysloveně neoblíbený 
předmět.

Co je podle vás pro děti na 1. 
stupni nejdůležitější? Co by jim 
učitel měl předat?

Jak se říká: S chutí do toho, půl je 
hotovo. Nejdůležitější je zcela jis-
tě podněcovat zájem dětí o učení. 
Motivace má velký vliv na to, kolik 
se toho naučí a jak se budou do akti-
vit během vyučování zapojovat. Tak, 
jako je každý den jiný, je jiné i každé 
dítě, jiná je i každá třída a je na nás 
učitelích předat poznatky a přizpů-
sobit se potřebám aktuální třídy i 
každého konkrétního dítěte. 

V období na 1. stupni potřebují děti 
vnímat pocit bezpečí a ujištění, že se 
na nás učitele mohou kdykoliv obrá-
tit. 

Co by rodiče měli dělat pro své 
děti na 1. stupni, aby školu zvláda-
ly bez stresu?

Pro děti je důležité, aby jim rodi-
če byli oporou. Aby ocenili jejich 
pokroky a úspěchy, ale dokázali je 
podpořit i v nesnázích. Rodiče by se 
měli zajímat o vše, co se ve škole dě-
je, jaké učivo děti probírají, o to, co se 
jim daří a co naopak ne. 

Zájem rodičů přispívá ke zlepšení 
sebedůvěry dětí a pomáhá řešit mno-
ho problémů s chováním. Když děti 
vnímají pozitivní domácí prostře-
dí, mají motivaci a dosahují lepších 
výsledků.

Snažím se mít u dětí respekt...
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Bez obav můžete do kompostéru dávat veškerý biologický odpad ze zahrady, pose- �
kanou trávu ze zahrady, zbytky plevelů i s kořeny, zbytky substrátu. Také se hodí dávat 

piliny, kůru ze stromů, hobliny, nasekané větve a dřevěný popel. 

V kompostéru můžete využít i nespotřebované ovoce a zeleninu (nesmí však být  �
plesnivé), biologický odpad z domácnosti, kávovou sedlinu, čajové sáčky i s provázkem 

a papírkem. 

Pro kompostování se hodí také zbytky zpracovávaného ovoce a zeleniny, zbytky  �
pečiva, vaječné skořápky, slupky od ořechů, papírové kapesníčky, ubrousky a lepenka. 

 -tz-

DOPLATEK za kompostér je pro jih-
lavské občany stanoven na 280 Kč. 
 Ilustrační foto: Pixabay

Zahrádkáři mohou získat kompostéry
Vlastník nebo nájemce nemo-

vitosti na území města Jihlavy, 
který má uhrazený poplatek za 
odpad, může radnici požádat o 
dotovaný kompostér. 

Ladislava Brabencová �

Chcete kompostovat odpad z vaší 
zahrádky, ale nemáte v čem? Pokud 
si v nejbližší době nehodláte pořídit 
kompostér z vlastní kapsy, můžete 
zvolit variantu nabídky radnice. 

V Jihlavě si o kompostér může 
zažádat vlastník nebo nájemce 
nemovitosti na území města, k níž 
přináleží pozemek, na kterém bude 
kompostér umístěn. 

Žadatel, který má nárok na dva 
kusy kompostéru, musí mít uhrazený 
poplatek za svoz komunálního odpa-
du. 

Jeden kompostér ho stojí 280 Kč, 
pokud v minulosti žádný kompostér 
neměl nebo pokud uplynula doba 
čtyř let od předchozího zakoupe-
ní. „Kompostéry jsou dřevěné ve formě 
prken, která se skládají do sebe,“ uvedl 
mluvčí jihlavského magistrátu Rado-
van Daněk s doplňkem, že prodej 
kompostérů byl spuštěn letos v úno-
ru. Do poloviny března se jich proda-
lo celkem 59 kusů. 

Jihlavské roštové kompostéry ma-
jí čtvercovou podstavu jeden metr 

a jsou vysoké 70 centimetrů. Po 
dosloužení je možné je ekologicky 
zlikvidovat.

Po složení kompostéru promysle-
te založení. Kompostér nemá dno a 
potřebuje mít styk s půdou, protože 
právě odtud se do kompostéru dostá-
vají mikroorganismy.

Pro správné nastartování kom-
postovacích procesů potřebuje kom-
postér přístup vzduchu, proto vložte 
do spodního patra suché i mokré vět-
vičky.

A pak už můžete začít s komposto-
váním. Platí, že na 2-3 díly dřevěného 
materiálu přidejte 1 díl zeleného. Pro 
ukázku například na dva kbelíky kůry 
dejte jeden kbelík odpadu z kuchyně. 
Na tři kolečka posekané trávy jedno 
kolečko slámy nebo jehličí atd.

Zkušení zahrádkáři doporučují 
jednou za rok kompost provzdušnit, 
tedy přeházet vidlemi.

Co vše dát do kompostu



  snadná instalace bez vody, 
odpadu, el. proudu

  7 typů WC 
  3 roky záruka
  ekonáplně
  dlouhá  

životnost

prospekt bezplatně zašleme
volejte zdarma

800 100 414

PROVAPO
Praha 3 – Vinohrady
provapo@provapo.cz
www.provapo.cz

VÝROBA
A PRODEJ

JIŽ 30 LET
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Spolek Stavba Vysočiny spolu s part-
nery vyhlásili 22. ročník regionální 
soutěže Stavba Vysočiny. 

Určena je pro prezentaci novostaveb 
a rekonstrukcí, které byly zkolaudová-
ny, popř. jsou ve zkušebním provozu v 
období od 1. ledna 2022 do 30. dubna 
2024 a nachází se na katastrálním úze-
mí Vysočiny. 

Pro 22. ročník je aktuálních pět kate-
gorií – stavby pro bydlení, rekonstruk-
ce budov, novostavby budov a hal, 
dopravní a inženýrské stavby a jiné 
novostavby, rekonstrukce, revitalizace 
a obnovy. 

Elektronická registrace staveb je ote-
vřena na stránce stavbavysociny.cz a 
podání přihlášky je možné až do 7. 
května.

Záměrem soutěže je ocenit nejlepší 
novostavby a rekonstrukce staveb titu-
lem Stavba roku Kraje Vysočina, podě-
kovat a podpořit investory, architekty, 
projektanty a stavební � rmy, kteří kva-
litativním způsobem změnili a mění 
podobu Vysočiny. 

Slavnostní vyhlášení výsledků bude 
10. června od 17.30 v kulturním domě 
v Novém Městě na Moravě.  -lb-

Čas trávníků
a výsadby brambor

Duben je tím pravým časem na 
dosívání trávníku. Nejdříve je tře-
ba odstranit po zimě mech a porost 
provzdušnit. Za poslední roky se toto 
téma rozrostlo pomalu do vědního 
oboru. Nabídka trávníkových semen, 
hnojiv, postřiků, vitamínů je nepře-
berná.  

Kolem domů, bazénů, chat a chalup 
se hodí rekreační směs. Do stínu pod 
stromy směs parková.  Záleží ale na 
každém, co chce vyzkoušet – nabízí 
se směsi jetelotravní, pastevní, luč-
ní, medonosná. Pro nevyužitý kou-
sek zahrady je ideální směs „rozkvetlá 
louka“ s máky, vojtěškou, jetelem…

Konec dubna by měl patřit výsad-
bě brambor. Důležité je, aby se s nimi 
šlo do prohřátější půdy.

Vybírat můžete, stejně tak jako v 
marketech, mezi sadbou varných typů 
A, B i C. A jestliže nemáte  zahrádku,, 
můžete zkusit bramborové pěstění 
třeba v nádobě na balkonu.  -lb-

Opravte dům po babičce s dotací
Zrychlit tempo renovací za úče-

lem snižování energetické náročnos-
ti budov a úspory energií, vyšší využití 
stávajícího bytového fondu a zvyšová-
ní dostupnosti kvalitního a úsporného 
bydlení. To jsou hlavní cíle dotačního 
programu Oprav dům po babičce. Ten 
nabízí domácnostem zálohové � nan-
cování komplexních renovací nemovi-
tostí.

Zažádat o � nance s jeho pomo-
cí mohou vlastníci rodinných domů 
či rekreačních objektů využívaných 
k trvalému bydlení, kteří jsou ekono-

micky aktivní, tj. zaměstnanci, zaměst-
navatelé, osoby samostatně výdělečně 
činné, pracující důchodci, pracující stu-
denti a učni, rodiče na mateřské dovo-
lené.

Podmínkou čerpání zálohové dotace 
z programu Oprav dům po babičce je 
realizace důkladného, tzv. optimálního 
zateplení, kterým dosáhnete požado-
vaných energetických úspor.

V žádosti o dotaci na optimální zatep-
lení je pak možné současně požádat i 
o podporu dalších úsporných opatře-
ní, jako je třeba instalace fotovoltaiky, 

Hledá se Stavba Vysočiny

výměna zdroje tepla, dešťovka, dobíje-
cí bod pro automobil a další.

Nabízí se i další volitelná opatření, 
jako třeba výměna zdroje tepla, úspor-
ný ohřev vody, řízené větrání, zelená 
střecha, nádrž na dešťovku…

Na komplexní zateplení je možné 
získat až 1 milion korun. Ministerstvo 
životního prostředí, pod které posky-
tování dotací spadá, avizuje, že peníze 
je možné nechat si proplatit zálohově 

předem. Zdůrazňuje, že dotace pokry-
je celkem 50 % výdajů.

Jako bonus se dá získat 50 tisíc korun 
na každé nezaopatřené dítě a 10 tisíc 
korun za každou kombinaci opatření.

Více o dotaci je uvedeno na we-
bu novazelenausporam.cz. V Jihla-
vě v Havlíčkově ulici sídlí i krajské 
poradní středisko Státního fondu 
životního prostředí.  -lb-
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sporty Stolní tenisPředstavujeme

Stolní tenis není nenáročný sport
Výhodou stolního tenisu je 

například to, že proti sobě mohou 
hrát hráči rozdílného věku. Fyzic-
ké výhody smazává herní um a 
tréninková píle, vysvětluje Vladan 
Brom, předseda oddílu stolního 
tenisu SK Jihlava.

� Veronika Dawidowicz

Od kolika let mohou děti začít 
hrát ping-pong?

V našem oddíle SK Jihlava trénují 
děti zhruba asi tak od 8 let.

Musí mít nějaké fyzické předpo-
klady pro to, aby se mohly věnovat 
stolnímu tenisu?

Je potřeba, aby byly fyzicky schop-
né být nad stolem a dokázaly se sou-
středit na nácvik poměrně technicky 
obtížných úderů. 

Kolik máte u vás v oddílu dětí?
V současné době u nás hraje 45 

dětí, což je pro náš oddíl maximum, 
a to z důvodu naplněné kapacity naší 
haly. To je také důvod, proč jsme 
bohužel nuceni další zájemce v prů-
běhu roku odmítat, sic je mezi mlá-
deží poměrně značný zájem o stolní 
tenis.

Je mezi dětmi stolní tenis popu-
lární?

Téměř v každé škole mají stůl, 
kde se děti seznámí s tímto spor-
tem, a to je také častý důvod, proč 
k nám přichází: „Hrajeme to ve 
škole, chceme se to u vás naučit”.  

S tím také souvisí jejich poměr-
ně zkreslený pohled na stolní tenis. 
Berou ho jako nenáročný sport bez 
velkého pohybu a úsilí. 

A je tomu tak?
Opak je pravdou. Bez dobré prá-

ce nohou, usilovného tréninku a 
potu se hraní neobejde. 

V tom mají určitě výhodu děti, 
které už mají nějakou pohybo-
vou průpravu z jiných sportů, jsou 
zvyklé pravidelně trénovat a o 
víkendech hrát turnaje nebo sou-
těžní zápasy.

Stávají se úrazy i při tomto 
sportu a jaké?

Stolní tenis je dnes bezpečným 
a oblíbeným sportem, prakticky 
bez vážnějších zranění či úrazů a 
můžete ho hrát prakticky po celý 
život, logicky na jiných úrovních, 
pro radost ze hry a pohybu.

Na část otázek ohledně stolního tenisu odpověděl přímo trenér stolní-
ho tenisu SK Jihlava Pavel Zdarsa.

Jaké jsou největší úspěchy vašich svěřenců?
Naši svěřenci mají převážně ty krajské úspěchy, kde na turnajích obsazují 

přední příčky. Díky tomu se pak mohou dostat do nominací na Mistrovství 
republiky. Tam se teď na 30. místě umístil náš hráč Jan Rambousek.

Máte více talentovaných hráčů?
Dovolte mi, abych tady všechny ty, kteří opravdu makají, vyjmenoval. 

V kategorii do 15 let jsou to Filip Špejtek, Tomáš Plašil, Štěpán Sankot, 
Karolína Zobačová, Jan Pejchal a Ondřej Skořepa. To jsou děti, které pětkrát 
týdně dvě hodiny trénují a mají potenciál. Z těch dalších mají naději na to se 
někam posunout Ondřej Polák, Tomáš Motáček a již zmiňovaný Jan Ram-
bousek.

To je docela dost jmen. Máte plnou kapacitu u vás na trénincích?
Těch lidí, nejen dětí, co by chtěli stolní tenis hrát, by bylo mnohem víc, ale 

bohužel je musíme odmítat. 

Proč se to tak děje?
Nemáme dostatečné prostory. Často tak rodičům, kteří by chtěli na stolní 

tenis dítě přihlásit, musím říct, že to nelze. Jsme krajské město, ale i v men-
ších městech, než je Jihlava, mají stolů na ping-pong více než my.  -vd-

Trenér: Kdyby byly prostory, 
hraje ping-pong víc dětí

Pro prvních 10 zákazníků poukázka na pohonné hmoty  
(při splnění podmínek akce). 

Akce platí do konce dubna 2024.

POJISTÍME VÁS  
VE VŠECH SMĚRECH

Pro prvních 10 zákazníků poukázka na pohonné hmoty 
(při splnění podmínek akce)

POJISTÍME VÁS 
VE VŠECH SMĚRECH

SLEVA
25%

Sleva se vztahuje na autopojištění,  
pojištění majetku a pojištění podnikatelů.

Pro uplatnění slevy předložte tento slevový kupon  
pouze na pobočce ČPP JIHLAVA, Masarykovo nám. 45.

Jezdí děti na nějaké turnaje?
Naši hráči a hráčky se pravidelně 

účastní krajských a regionálních 
turnajů všech mládežnických kate-
gorií. Turnaje jsou navíc rozděleny 
pro pokročilé registrované hráče a 
pro děti, které hrají krátce či začí-
nají. 

Co je největší výhodou stolní-
ho tenisu?

Například to, že proti sobě 

mohou hrát hráči rozdílného věku. 
Fyzické výhody smazává herní um 
a tréninková píle, a tak se mládež 
účastní i soutěží dospělých.   

Pro děti pořádáme každý rok o 
letních prázdninách soustředění, 
kam se snažíme zajistit kvalitní tre-
néry a sparink, a v průběhu roku 
se někteří hráči účastní krajských 
kempů talentované mládeže pod 
vedením extraligových trenérů.      

ZÁJEM dětí o stolní tenis je velký. V Jihlavě však nejsou dostatečné prostory pro 
to, aby SK Jihlava mohl navýšit počet hráčů.  Foto: archiv klubu



Bedřichov + Zadní Bedřichov
PŘEDSTAVUJEME FIRMY V JIHLAVĚ
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Vysokorychlostní 
Jihlava

27. 3.–17. 4. 2024
DKO Jihlava | Tolstého 1455/2 | Jihlava

Přijďte se podívat na výstavu 
návrhů architektonické soutěže 
terminálu Jihlava VRT.

vrtky.cz

Osvětlení, odpadkové koše a doklady
� Dotaz obyvatelky Jihlavy  V.R.: 

Už před dvěma roky jsem pouka-
zovala na nehospodárné svícení 
v našem městě. Tento nedostatek 
stále trvá, brzo se začíná svítit a 
dlouho se svítí. S lítosti konstatu-
ji, že na opravu našich cest 3. třídy 
opět nebudou peníze. 

Tady bych potřeboval upřesnit, 
zdali se jedná o celé město, nebo jen 
nějakou lokalitu. Veřejné osvětlení 
v Jihlavě je rozděleno do několika 
desítek samostatných úseků. 

Každý úsek má svůj zapínací bod a 
každý zapínací bod je nastaven tak, 
že zapíná/vypíná dle světelných 
podmínek. 

Nastaveno je to tak, že se zapíná/
vypíná při středním šeru. 

Velká část jednotlivých úseků také 
zahrnuje osvětlené přechody pro 
chodce, kde osvětlení musí být v 
provozu již při začínajícím šeru. 

Pouze při opravách veřejného 
osvětlení a kontrolách funkčnosti se 
jednotlivé úseky zapínají manuálně, 
a to jsou případy, kdy VO svítí i přes 
den. 

Pokud má tazatelka konkrétní dotaz 
týkající se některé lokality, může 
se dotázat přímo Odboru dopravy, 
nebo využít aplikaci hlášení závad 
a je možné konkrétní zapínací bod 
prověřit, zda funguje správně.

� Na sociálních sítích psali, že si 
váš kolega radní D. Beke „přivy-
dělal“ na zakázce nových košů, a 
to bez výběrového řízení. Kolik za 
ně tedy dostal peněz? 

Je to bohužel další z informací, kte-
rá není pravdivá. Nevzal si za svoji 
práci nic. 

Pan Beke naopak obětoval vyš-
ší desítky hodin svého času, aby 
vymyslel podobu a funkčnost nové-
ho koše, poté ji prodiskutoval se 
zainteresovanými odbory i SMJ a 

Primátor 
(z)odpovídá

Osvětlení, odpadkové koše a doklady
Zeptejte se

Své dotazy primátorovi Petru Ryškovi 
nám zasílejte na adresu: 

dawidowicz@jihlavske-listy.cz. 

pomáhal konzultacemi vybranému 
výrobci s vývojem. 

To vše udělal zcela zdarma a výsled-
kem jsou koše, se kterými určitě 
budou obyvatelé města spokojeni. 
Vývoj a výrobu košů navíc nezaplatí 
výrobci město, ale soukromý inves-
tor. Osobně naprosto nechápu, že 
pana Beke za to může někdo tako-
výmto způsobem pomlouvat. 

I kdyby tito lidé neměli dosta-
tek informací, tak slušný člověk bez 
informací přece něco tak sprostého 
nenapíše.

� Dotaz I. K.: Končí mi doba 
platnosti občanského i řidičského 
průkazu. Proč musím jít na magis-
trát dvakrát, jednou na odbor 
dopravy a podruhé na správní 
odbor pro občanku? Veškeré údaje 
přece máte, když už navštívím jen 
jedno místo. 

Bohužel se jedná o výkon přenese-
né působnosti státní správy. Agen-
dy řidičských a občanských průkazů 
spadají pod různá ministerstva a je to 
věc, kterou město neovlivní. Agen-
dy řidičských a občanských průkazů 
jsou v současnosti procesně nesluči-
telné. 

Nemám informaci, že by se tyto 
agendy  někde v ČR prováděly jed-
ním úředníkem na jednom praco-
višti, vždy to jsou dva úkony a dva 
úředníci. Možné řešení by mohlo při-
jít s Digitalizační a informační agen-
turou, která pracuje na digitalizaci 
těchto úkonů.
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Výměnu olověných přípojek město neza-
jišťuje. Do 12 let si to budou muset u svých 
domů vyřešit sami občané. 

Pavel Bajer ז

Obsah olova ve vodě se musí do 12 let snížit 
o polovinu. Jihlavské zastupitele na to upozor-
nil zástupce koalice Jan Hofman (ANO), který je 
civilním povoláním zástupce vedoucího laborato-
ří. 

Podle něho Světová zdravotnická organizace 
(WHO) vyhlásila olovo mezi deset ukazatelů, kte-
rých se nejvíce obává v pitné vodě zejména kvůli 
dětem, pro jeho neurotoxicitu. 

„Je tam velmi zpřísněný limit, a to na polovinu z 

deseti mikrogramů na pět mikrogramů na litr. Je tam 
uvedena platnost až od roku 2036,“ informoval koa-
liční zastupitel.  

„Je to z důvodu, aby všichni provozovatelé si zjistili, 
kde všude mají olověné trubky, a zvládli je vyměnit, 
protože jinak se na ten limit prostě nedostaneme,“ 
pokračoval Hofman. 

Z odpovědi náměstka primátora Radka Popelky 
(ANO) vyplynulo, že by s tím Jihlava neměla mít 
velké problémy. 

„Co se týče olověných trubek, tak v Jihlavě hlav-
ní řady olověné už nemáme, ale máme tady spous-
tu přípojek k jednotlivým objektům, které jsou stále 
olověné,“ informoval. 

Jak doplnil, málo občanů ví, že podle zákona 

je přípojka majetkem nemovitosti, na kterou je 
napojená.  

„Takže to je záležitost bytových domů, rodinných 
domů, ke kterým přípojka vede, aby se o ni vlastníci 
postarali, aby si ji vyměnili,“ podtrhl náměstek. 

Zároveň však podotkl, že odstraňování poruch 
na veřejných částech přípojek opravuje, dle záko-
na, provozovatel. Tím jsou v krajském městě Služ-
by města Jihlavy (SMJ). 

Veřejná část přípojky je myšlen úsek vedoucí 
od hlavního řadu po plot či fasádu napojeného 
domu. „Valná většina oprav, které nám blikají skoro 
každý den, tak jsou většinou na přípojkách,“ dodal 
Popelka.  

Olověné přípojky u domů od r. 2036 končí
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Primátor ukázal prstem: 
Morálně nejhorší zastupitel…

Únorové zastupitelstvo bylo výjimečné z jed-
noho důvodu. Primátor Petr Ryška (ODS) se 
v něm ostře vyhranil vůči opozičnímu zastupiteli 
Radku Hoškovi (STAN). 

Reagoval na četné výroky a tvrzení Hoška 
v médiích a sociálních sítích, která primátor 
označil za lživá. „Dokud se za lživé pomluvy neo-
mluví, nebudu ho brát jako svého kolegu zastupite-
le. Je to pro mě jeden z morálně nejhorších zastupi-
telů v historii Jihlavy,“ přečetl připravený projev 
Ryška při zasedání. 

Následovala více než půlhodinová přestřelka 
mezi Ryškou a Hoškem. Primátor četl některá 
tvrzení, která Hošek řekl, a žádal po zastupiteli, 
aby je vysvětlil, nebo se za ně omluvil.

 
Kdo z nich na půdě zastupitelstva vyhrál a kdo 

měl pravdu? Pojďme se pokusit to rozklíčovat. 
Nejdůležitější věcí je předem se vymezit, že 

musí být odlišeny dojem ze zasedání a obsah 
vyřčeného. Proč? Protože dle náhodného a chvil-
kového pozorovatele střetu dvou zastupitelů 
vyhrál Hošek, který se nenechal vyvést z míry a 
primátorův emotivní „útok“ v klidu ustál. Po linii 
faktů však vyhrál Ryška, neboť Hošek vesměs 
nenašel argumenty pro svá tvrzení, odbočoval, 
případně mlčel. 

Primátorovo okénko, kdy Ryška četl text s výro-
ky Hoška, nepůsobilo klidně a s nadhledem. Petr 
Ryška se očividně rozčílil, poslední kapkou měl 
být Hoškův text v radničních novinách Ježko-
vy oči (a také v Jihlavských listech), kde Hošek 
nenechal na koalici nit suchou. 

Pohár primátorovy trpělivosti prostě přete-
kl. Reagoval však tak, jak je nastavený. Trochu 
s nepochopením, trochu ukřivděně… prostě ne 
jako ostřílený politik, který je na mnohdy lživou 
a konfrontační rétoriku zvyklý. Ryška, který „vze-
šel“ ze sportovního prostředí, se již dalším fau-
lům jinak bránit nedovedl. A chtěl si to vyříkat. 

Po několikaminutovém čtení emoce-
mi zasaženým hlasem „prohřešků“ Hoška se 
dožadoval odpovědi na jednotlivá tvrzení. 

Hoškova reakce byla obdivuhodně klidná. 
„Docela mě překvapilo, jak jste se tady rozčílil. 
Mám z vás pocit, že byste byl nejradši, kdybych 
šoupal nohama, klaněl se…. Nemám se ani za co 
omlouvat.“ 

Který politik by navenek v klidu ustál polití 
močůvkou a označení za jednoho z morálně nej-
horších zastupitelů v historii Jihlavy? 

Ten, který je splachovací, nebo ten, který má 
vyšší cíl - třeba být příště primátorem, nebo ten, 
který je bytostně přesvědčen o své pravdě a vní-
má své hanobení mučednicky, nebo ten, který 
chce být oblíbený, protože si dovolí na ty naho-
ře…? Možná z každého trochu. 

Hošek reagoval klidně. Po takové potupě před 
„celou“ Jihlavou však jeho prvotní slova působi-
la až nepatřičně, a když po chvíli připomněl, že 
se primátorovi chvěje hlas - „pojďme se bavit nor-
málně“, vyznělo to až posměšně. 

Pokus o následné „zkoušení“, jak to kdosi nazval 
– tedy primátorovy otázky na Hoška a dožado-
vání se odpovědi, se opět neslo v duchu převahy 
Hoška, který dokázal odpovědí odvést pozornost 
k jinému „problému ve městě“, a přešel do útoku. 
Psycholog by možná řekl, že šikovnou rétorickou 
manipulací převzal iniciativu. 

Primátor Ryška se často konkrétní odpovědi 
nedočkal, naopak se musel bránit, když Hošek 
přešel slovně do útoku. 

Hošek tedy na zastupitelstvu nepodložil svá 
dřívější tvrzení, že aréna měla zajištěné � nanco-

vání už v roce 2020, že se neřeší vnitřní dluh měs-
ta, že jsou městské � rmy ve ztrátě, že jsou dávány 
politikům tra� ky… atd. Z pohledu fakt tedy zvítě-
zil primátor, i když lze chápat, že opoziční zastu-
pitel musel být zaskočen. Jistě si teď dá tu práci, 
aby pro svá tvrzení data našel. Sám na zastupitel-
stvu slíbil, že co nebude vědět, dohledá do sedmi 
pracovních dnů. Termín už uplynul.   

Čím opozičního zastupitele ospravedlnit? Pře-
hnanými ambicemi podporovanými jeho příz-
nivci? Samozřejmě, že město nedělá vše skvěle a 
našla by se řada podnětů, která by měla být řeše-
na. Řešení však  nejsou, nebo jsou pomalá. 

Hošek ale zvolil tu méně šťastnou strategii 
opozičního politika: Osobní útoky, k čemuž mu 
slouží osoba radního, a tvrzení, která jsou mnoh-
dy více pocitová, než založená na faktech. Tako-
véto posbírání názorů od lidí bez toho, aniž bych 
si zjistil takříkajíc tvrdá data. 

Radek Hošek trochu klame tělem, ve svých 
vyjádřeních pracuje s emocemi, které však proná-
ší rozvážným hlasem.

Jako příklad uveďme jeho větu „(město má) 
vnitřní dluh jednu miliardu korun, to jihlavští rad-
ní neřeší a raději rozdávají sobě a svým kamarádům 
štědré tra� ky.“ 

Na přímý dotaz primátora, proč tvrdí, že není 
vnitřní dluh řešen, Hošek pouze odpověděl: 
„Z mého pohledu by měly být investice vyšší.“ 

Po více než půlhodině se primátor uklidnil a 
„zkoušení Hoška“ skončilo. 

Následně malé extempore jmenovaný nový šéf 
Horácké multufunkční arény Martin Lindovský, 
který byl emotivní diskuse přítomen, smířlivě 
okomentoval: „Občas je potřeba vyčistit stůl.“ 

 Petr Klukan

Komentář

PRIMÁTOR Petr Ryška 
(ODS). 

OPOZIČNÍ zastupitel 
Radek Hošek (STAN).
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Jsme vám nejblíž

Sousede, 
základem 
pohody je 
stabilita

Internet,
který nepadá
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Datum Den Jméno Místo poskytování, telefon

1. 4. 6o MDDr. Dagma

Mejzlíková 

TOP DENTIST s.r.o., Havlíčkova 5623/34a, 

586 01 Jihlava, 602 258 763 

6. 4. Śo MUDr. Renata 

Pejchalová 

DENTIST 3D s.r.o., Palackého 1222/18, 

586 01 Jihlava, 721 970 188 

7. 4. Ne MUDr. Taťjana 

Pivničková 

Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 

567 574 579 

13. 4. So MUDr. Marie Policarová MUDr. Policarová Marie s.r.o., Masarykova 

445, 58856 Telč, 567 213 173 

14. 4. Ne MDDr. Mátlová Lenka Kamenice 405, 588 23 Kamenice, 

567 273 380 

20. 4. So MUDr. Silvia Pollaková Březinova 4420/62a, 586 01 Jihlava, 

733 284 783 

21. 4. Ne MDDr. Martina 

Procházková 

Prodentica s.r.o., Křivá 1654/1, 

586 01 Jihlava, 602 479 225, 702 013 924 

27. 4. So MDDr. Kateřina 

Rajdlíková 

MUDr. Hrdinová Libuše, Havlíčkova 

5623/34a, 586 01 Jihlava, 561 039 369 

28. 4. Ne MUDr. Stavárková 

Pavlína 

Strojírenská 9/8, 586 01 Jihlava, 

Staré Hory, 567 132 545 

Pohotovostní služba zubních lékařů – duben 2024

Pohotovostní služba je zajišťována SO, NE a svátky od 8:00–12:00 hod.

Aktuálnost přehledu NUTNO ověřit na recepci Nemocnice Jihlava.

Vrchlického 59, 586 33 Jihlava, tel. 567 157 211

Psychoterapeutické okénko
Sociální sítě a osobnost

Ilustrační foto: pixabay.com

Duše zajímala naše předky odpra-
dávna a spojovali ji s dechem nebo s 
dýcháním. Staré kultury ji přisuzova-
ly i přírodě, stromům nebo kamenům 
(dnes tomu říkáme animismus), což 
si některé přírodní národy uchovaly 
dosud. 

Slované říkali duši Živa, staří 
Egypťané Ka a Židé Nefeš. Dodnes 
však používáme především řecké 
označení psýché, ze kterého vzni-
kl termín psychika jako novodobé 
označení pro duši. Když v 19. století 
vznikla psychologie jako samostatný 
obor, začalo se zkoumat její propoje-
ní s tělem a tělesnými funkcemi, ale v 
současné psychologii jdeme ještě dál 
a člověka vidíme jako bio-psycho-
sociálně-spirituální komplex, což 
znamená, že naši duši tvoří nejen to, 
co jsme dostali do vínku při našem 
narození, ale především to, jací jsme 
teď a čemu věříme. Nejvíce nás deter-
minují naše vztahy a prostředí, ve kte-
rém žijeme, což je známá věc, jelikož 
tomuto vlivu se jen velmi těžko uni-
ká, a pak všechno ostatní. 

Pokud podléháme stresu, pak se 
to vždycky někde projeví, ale pokud 

NOVIN
KA

OC Citypark Jihlava 1. patro

Prémiový stimulátor pro ženy

jsme spokojeni a daří se nám žít vcel-
ku tak, jak si přejeme, tak pociťujeme 
klid a naše duše je šťastná. Díky tomu 
pak získává energii na řešení různých 
potíží, které s sebou život přináší. 
Duše si umí říct, pokud je nespokoje-
ná, a umí použít i naše tělo, aby pro-
jevila svou nespokojenost. A tak nás 
může v napjatých situacích rozbolet 
žaludek nebo hlava, mohou nás zlo-
bit klouby nebo se jen cítíme slabí a 
bez energie. 

Občas bychom se proto měli zasta-
vit a zeptat se sami sebe, jestli se nám 
daří dobře a zdali jsme tam, kde jsme 
opravdu chtěli být. Různé překážky a 
problémy budou vždy, ale hlavní je, 
že jednáme tak, jak nejlépe umíme, a 
žijeme v souladu s naší duší.

 Mgr. Lucie Poláková
 Psychoterapeutka a astroložka
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